
Pracovná skupina pre fytosanitárnu problematiku, 20.
októbra 2020

Zhrnutie správy zo zasadnutia:
 

Predsedal Pedro Gallardo (ASAJA, ES).
 

 Revízia legislatívy fytosanitárnej problematiky a pesticídov
 
 Sekretariát informoval o prieskume EFSA o posúdeniach rizík pre včely. Prieskum by mal byť
hotový na jar 2021. Skupina pre fytosanitárnu problematiku úzko spolupracuje so skupinou pre
med, spolu prijali stanovisko – požiadavku o prístupe na základe najnovších vedeckých poznatkov.
 
Príspevok zástupcu DG SANTE k súčasnému stavu fytosanitárnej problematiky v EÚ
 
Bod prezentoval Graeme Jones (DG SANTE). Pripomenul ciele F2F: znížiť do roku 2030 používanie
chemických pesticídov a obmedziť súvisiace riziká o 50%,  znížiť do roku 2030 používanie
nebezpečných pesticídov o 50%. Ďalej prezentoval skupiny a kategórie aktívnych látok a ich
aktuálne množstvo na trhu.
 

 
Na ochranu plodín treba prednostne používať udržateľné, biologické a iné nechemické metódy
a pesticídy s nízkym rizikom. Treba pestovať viac rezistentné variety plodín a prejsť na ekologický
spôsob výroby. Zmienil sa aj o revízii smernice  o udržateľnom používaní pesticídov. Komisia
zverejnila 29. 5. 2020  spoločný plán hodnotenia a počiatočné posúdenie dopadov tejto iniciatívy.
Verejná konzultácia k plánu bola otvorená do 7. 8. 2020, Komisia obdržala 360 komentárov, ktoré
zohľadní pri príprave legislatívnych aktov. V roku 2021 Komisia plánuje usporiadať rôzne semináre
a stretnutia so zúčastnenými stranami.
 
Diskusia:
IT zástupkyňa upozornila na obavy poľnohospodárov z kvalifikovaných cieľov, ktoré príliš
nezohľadňujú realitu  ani dosiahnutý pokrok v členských štátoch. Poukázala na narastajúce problémy
so škodcami (aj vďaka dovozu z tretích krajín), upozornila na zdĺhavý proces registrácie
alternatívnych látok, ktorý trvá oveľa dlhšie ako systematické zakazovanie existujúcich prostriedkov,
a tak na trhu vznikajú medzery po vhodných alternatívach. IT upozornilo aj na nízky počet aktívnych
látok v kategórii nízkeho rizika a na mnoho protichodných opatrení (napr. zákaz používania medi
v ekologickej výrobe vína).
 
S IT súhlasil aj zástupca FI, ktorý doplnil, že rozhodne sa nedá prijať prístup „jedno vyhovuje
všetkým“, túto rôznorodosť plodín a regionálne rozdiely musí Komisia zohľadniť. Súhlasí s podporou
odolnejších variet plodín, ale to musí znamenať podporu nových šľachtiteľských techník (CRISPR).
Na dosiahnutie ambicióznych cieľov treba aj dlhší čas.
 
UK reprezentant označil za kľúčové meranie rizika chemických pesticídov a použitie správnej
metodológie. Napr. v UK narastá objem použitých prostriedkov na ochranu rastlín vďaka zákazu
niektorých látok. Poľnohospodári musia namiesto jednej aktívnej látky použiť niekoľko rôznych a vo
vyšších dávkach, aby dosiahli rovnaký efekt. Aktuálny spôsob merania rizika je obmedzený a
nedostatočný.
 
FR reprezentant upozornil na nutnosť zohľadniť meniace sa podmienky  kvôli klimatickým zmenám



a nárastu škodcov.
 
Predsedajúci tiež upozornil na dovozy z tretích krajín, kde výrobcovia nemusia dodržiavať rovnaké
pravidlá, na zlyhávanie rastlinno-lekárskych kontrol dovozu, vďaka čomu sa do našich krajín
dostávajú noví škodcovia a choroby, proti ktorým nemajú poľnohospodári v EÚ účinné látky.
 
Zástupca Komisie zakončil diskusiu tým, že si odnáša množstvo podnetov a Komisia  sa podľa neho
bude snažiť vyvarovať nerovností, napr. zapracovaním do obchodných dohôd.
 
Aktualizácia reakcie poľnohospodársko-potravinárskeho reťazca na ciele v oblasti
pesticídov v rámci stratégie F2F – prezentácia FoodDrinkEurope (FDE)
 
Alejandro Rodarte (FDE) prezentoval stanovisko FDE k stratégii F2F: požiadavka zladenia cieľov
politík EÚ a harmonogramov, spolupráce všetkých strán, presvedčivej vedeckej základne,
priebežného hodnotenia dopadov. Okrem toho žiadne kompromisy v otázkach potravinovej
bezpečnosti, ciele založené na najnovšom ekonomickom, vedeckom a technologickom vývoji a ciele
musia umožniť dlhodobú životaschopnosť všetkých aktérov potravinového dodávateľského reťazca,
vrátane mikropodnikov a malých a stredných podnikov.
 
Viac informácií je na webstránke FDE.
 
Aktuálne informácie a diskusia o glyfosáte
 
Sekretariát od leta pracuje na spoločnom stanovisku ku glyfosátu a všeobecne k prostriedkom na
ochranu rastlín. V júli prebehlo prvé stretnutie predsedníctiev dotknutých pracovných skupín, druhé
v septembri. Sekretariát teraz pracuje na cielenej komunikačnej kampani, ktorá by sa mala začať
v nasledujúcich týždňoch a má vyslať jasnú správu – poľnohospodári potrebujú alternatívy. 
Sekretariát privíta akékoľvek informácie, ktoré by mohli byť v kampani použité.
 
Rôzne
Predsedajúci informoval o kandidatúre Maxa Schulmana (MTK, FI) na pozíciu predsedu platformy
Agri-Food Chain Roundtable for Plant Protection.

 


